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Minneord 

Vemund Brakvatne 

Det var med sorg og mismot vi tok imot meldinga om at Vemund Brakvatne 
hadde misst livet i arbeidsulukka i Rv. 14 Glaskartunnelen om kvelden 16. 
november 1989. 

Ein arbeidskollega som vil bli hugsa og som har etterlate seg eit stort tom
rom var brått borte. 

Vemund Brakvatne begynte i Statens Vegvesen i 1975. Han har vore knytta 
til vegarbeidsdrifta i vedlikehald og anlegg der han har hatt oppgåver i sam
band med bygging av tunnelar. Han har og hatt verv som tillitsmann. 

Vemund Brakvame var ein mann som var stolt av yrket og arbeidsplassen 
sin. Han var ein som hadde eit syn på oppgåvene sine som strekte seg 
lengre. Han visste å setja <lei daglege gjeremåla inn i ein større samanheng. 

Store ord og fakter låg langt vekke frå hans væremåte. Han var den som på 
stillfarande vis vann tillit hos sine arbeidskameratar og som synte fagleg inn
sikt i sine oppgåver. Lojalitet og plikttru innsats kjenneteikna arbeidsdagane 
hans. 

Anleggsarbeid vil alltid vera prega av eit risikoelement. Vi veit at ulukkene 
kan råka. Dette lyt me vera budde på. Men vi kan aldri bu oss på at vi kan 
mista nære arbeidskameratar. Det vil gå tid før vi alle kjem over tapet ved 
Vemund Brakvatne. 

No går tankane til dei etterlatne i heimen, kona og barna som er så mei
ningslaust hardt råka. Vi veit at Vemund Brakvatne hadde stor kjærleik for 
familien sin og at han var umisteleg for dei. 

Fred over minne/ hans! 

Bengi Dragesel 
anleggssjef 
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Høge mål og hardt arbeid 
Vi nærmer oss slutten av året, 
og tida er inne for å gjere opp 
status. 

På dei fleste område har vi 
nådd målsettinga, og dels meir 
enn det. 

Planane for dei store anlegga er i rute, 
bortsen frå søndre innfartsåre. Freding 
av Reperbanen i Fjøsangerveien vil 
skape store problem i mange år fram
over. Men planane for ei naudløysing er 
snart ferdige, og vi må nyne det arealet 
vi har best mogeleg. 

Opning av Østtangenten og sterkare 
satsing på trafikk.retta vedlikehald, samt 
meir kontroll på vegane, har ført til ei 
gledeleg nedgang i ralet på trafikkuluk
ker. 

Utfordring gir inspirasjon 
Vi har i 1989 sett oss høge mål, og det 
har skapt eit hardt arbeidspress. Beman
ningsplanar, handlingsplanar, virksom
hetsplanar og driftsplanar er utarbeidde, 
og midt oppe i denne planflaumen har 
vi også laga budsjett for 1991. 

Når dette blir lese, er kanskje veg
budsjettet alt vedteke i Stortinget. Der 
vi veit er at vi i 1990 får til rådvelde over 
ein milliard kroner ved Statens vegvesen 
i Hordaland. Dette er meir enn nokon 
gong før, og det ser oss i stand til å få 
gjort mykje på vegnettet. Eir skår i gleda 
er det likevel at den nye regjeringa har 
lagt fram forslag om nedskjæringar på 
anleggsbudsjetet både til riks- og fylkes
vegar, til innkjøp av maskiner og på fer
jebudsjettet. Vi får vone at nedskjærin
gane ikkje går gjennom i Stortinget. 

Vi er midt inne i ein periode med 
auka effektivitet i Statens vegvesen. Det 
er blitt mindre detaljstyring og meir 
målstyring. Avvik frå oppsette planar og 
oppnådde mål er sett i fokus. Ny stor 

Dei fleste store prosjekta 
er i rute. Her frå støyping 

av viadukten til Askøybrua. 
(Foto: Geir Brekke). 

bompengeprosjekt gjer det nødvendig å 
tenke effektivitet og økonomi i alle ledd. 
Det er gledeleg å sjå at denne ufordringa 
har gjeve inspirasjon til heile vår etat. 

Mange ting tyder på at våre fremste 
politikarar på sentralt hald etter kvart vil 
går bort frå detaljstyring og heller styre 

' 

mot både kortsiktige og meir langsiktige 
mål. 

M�d takk for ein god innsats i 1989, 
ønskJer eg alle tilsene med familiar i Sta
tens vegvesen Hordaland ei riktig god 
jul. 

Josef Martinsen 
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Det er plass til 2 tonn salt i det ufullendte løpet av Troldhaugtunnelene. 

Ti av de 11 kontraktørene i R2 er utstyrt med Vegvesenets moderne strøapparater. En av kontraktørene kjører med eget strøapparat 
på betongbil. 
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�SPANSK LØS 
gir godt veggrep 

AV GEIR BREKKE OG

ERLING GRØNSDAL (foto)

Det er salt fra den spanske mid
delhavskysten som �kal sørge
for at trafikantene i Bergens
området sikres svart asfalt
gjennom vinteren. Hovedlage-
et i den ufullendte Troldhaug

�nnelen har plass til �-.0�0
tonn. I tillegg etablerer �1 1 ar
nye lagre for salt og

0 

sand I Kol:
skogen i Os og pa Nyborg •
Åsane. Kapasiteten begge ste
der er på 500 tonn. Samme�
med innkjøp av nytt str�maten-
U vil vi totalt sett sta bedre
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Gunnar Kråkenes ved Hop veg
stasjon.
_ Kjør piggfritt, sier Statens vegvesen
Hordaland, og vender seg ni bilførerne
som ferdes i Bergen og I de_ nærmeste
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Brukte 3.000 tonn i fi,or 
Vi brukte 3.000 tonn s�lt 
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gen forrige vinte_r. I ar ar v1 m
med fylkesveger I Bergen, som kommer
i tillegg. Tre nye kontraktører er 
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t1sjert i år' slik at vi . er oppe I t�t
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R2 kontraktører. I vedhkeholdsomra . e . 
er det totalt 532 innleide lasteb1le1ere
som skal stå for strø- og brØ)'.t

k
etJeneste

1 denne vinteren, opplyser Kra enes ti 
Veg i Vest. 

_ Vi har hatt et godt samarbeid med 
Bergen kommune i forbindelse med at 

vi tar over vedlikeholder av fylkesve
gene. Vi foretar en overlapping, et slags 
«makebytte» med kommunen i ansvars
fordeling, på den måten at vi skal ta vin
tervedlikeholdet på enkelte kommunale 
veger med kollektivtrafikk, mens kom
munen tar noen fylkesvegstrekninger 
som passer godt inn i deres vinteropp
legg for de kommunale vegene. 

Det bør i denne sammenhengen nev
nes at Statens vegvesen Hordaland og 

Bergen kommune har gått sammen om 
utgivelsen av en informasjonsbrosjyre til 
alle husstander i Bergen kommune, der 
det gis orientering om vintervedlikehol
det. 

Befuktning av saltet 
Vegvesenet har foran denne vinterseson
gen investert i 3 nye elektriske laste
band, slik at vi nå har 6 apparater som 
forenkler opplastingen ved de ulike la
gerplassene. Dessuten disponerer vi 2 
befukringsapparater som benyttes på de 
viktigste saltrodene. Der vil si at det 
sprøytes en 30 prosent klorkalsiumopp
løsning på saltkornene, slik at saltet kle
ber seg bedre til vegen. Dette reduserer 
saltforbruket, samtidig som holdbarhe
ten for det salter som spres, blir bedre, 
sier Kråkenes. 

- Hvilke mengder brukes i den fore
byggende saltingen av vegnettet vån? 

- Når vi er ute og driver preventiv
salting vil 70 -80 kg pr. km være nok 
for å hindre at snøen fester seg eller at 
vegen fryser til. Der vil si en km-pris for 
salting på 25 kroner. 

Strøstrategi 
- Hvilken strategi har Vegvesener lagr
for srrøtjenesren denne vinteren? 

- Den forebyggende saltingen skjer 
på høyrrafikkerre veger i og rundt Ber
gen, der vil si riks- og fylkesveger som 
har en gjennomsnittlig årsdøgnrrafikk 
på over 1.500 kjøretøyer. Formålet er å 
unngå at rimfrost og snø fester seg på 
vegbanen. Dette gjelder alle riksvegene 
og de mest trafikkerte fylkesvegene i 

Bergen kommune, pluss enkelte kom
munale veger der de gule bussene har 
rure, og der Vegvesenet har ansvaret for 
strø beredskapen. 

I vest gjelder dette dessmen Rv. 555 
Sotra bru-Eide og Rv. 561 Bildøybak
ken-Agomes. Os-Hatvik er også plas
sert i denne høyt prioriterte gruppen 
vegstrekninger, som er beregnet A-veger 
i Vegvesenets interne strøprogram. 

Mindre trafikkerte veger
I kategori B kommer veger som strøs 
med salt i barmarksperioden, men som 
har for lav trafikk til at det drives med 
forebyggende strøing for å unngå ar 
snøen legger seg. I stabilt vintervær vil 
derfor slike veger ha snøsåle, og blir da 
punktsrrødd med sand eller saltblandet 
sand. 

De minst trafikkerte fylkesvegene i 
Bergen kommer inn under denne kate
gorien. Ellers gjelder denne ordningen 
bl.a. hovedvegene på Askøy og det 
meste av fy!kesvegnenet i Os kommune. 

Tilkomsrvegene til Knarvik fra Eikan
ger, Alver og Sævråsvåg skal og strøs på 
denne måten. I Sunnhordland er Rv. 14 
på Stord, fra Skjærsholmane til Sand
vikvåg den eneste som har fån B-status. 
På det øvrige vegnett i fylket blir det 
som utgangspunkt drevet med punkt
strøing med sand eller saltblandet sand. 

Gode værprognoser
For å bedre vinterberedskapen er det 
innleder et samarbeid med Meteorolo
gisk Institutt i Oslo, som sender ut de
taljerte, lokale værprognoser. Vaktsen
tralen og Hop vegstasjon får varsler som
gir grunnlag for å forberede «utrykning» 
med strøapparatene. Værprognosene 
gjelder for 2 døgn om gangen, og mottas hver morgen. Værmeldingene blir oppdatert 2 ganger I døgnet. Det er meningen at også de øvrige vegstasjonene i fylket skal få del i denne tjenesten, via vaktsentralen. 

Heldøgnsdriften ved vaktsentralen girfor øvng en urv1det støtte til beredskapen denne vmteren. En forbedring avberedskapen gir det også at vi til enhve tid skal ha en strøbil rullende på de mes�fr�stutsatte delene av vegnettet i Bergen,nar det er den mmste fare for at det ka fryse_på, sier områdesjef Gunnar Kråke�nes ul slutt. 
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Vegvesenet driv god butikk på 
Tressneset, ein aude plass mel
lom trange nutar nær austenden 
av Bolstad.fjorden. Ved utløpet 
av den nye Dalseidtunnelen 
driv maskinavdelinga med knu
sing av tunnelmasse, på opp
drag frå stamveganlegget. Ar
beidet har pågått sidan i vår og 
vart tildelt etter at anleggsavde
linga godtok tilbodsprisen som 
maskinavdelinga ga på prosjek
tet. Anleggsavdelinga ved Sta
tens vegvesen Hordaland sel 
halvparten av den knuste mas- · 
sen vidare til NSB sitt anlegg 
mellom Bulken og Voss. Han
delen gjev anlegget eit tilfreds
stillande forteneste, opplyser 
anleggsleiar Per Øivind Ohn
stad til Veg i Vest. 

Dei tre som driv knuseverket på Tressneset. 
Frå venstre Anders Brakvatne, Jostein Smådal og Magne Aldal. 

Gode resultat med 
• • •

knusing I eigen regi 
AV GEIR BREKKE (tekst og foto) 

Han forte! vidare at Vegvesenet hadde 
lågaste anbod på knusing og transport 
av masse frå Tressneset til Bulken, og 
fekk jobben i konkurranse med private 
firma. 

Skal du ha suksess i forremingslivel 
må varen halda god kvalitet. NSB er ein 
kritisk kunde, og anleggsavdelinga legg 
stor vekt på kvalitetsikring. Den daglege 
overvakinga av produkta er det oppsyns-
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mann Anders Frøland som har. Han har 
rigga opp eit lite laboratorium på sta
den, medan den meir fingraderte kon
trollen går føre seg på Bolstad, der du 
unngår vibrasjonane som alltid vil for
styrra tett inntil eit såpass stort knuse
verk. Der tek han hydrometerprøver og 
målar telefare i massen. Dessutan går 
det jamnt prøver til distriktslaboratoriet·· 
for nærare analyse. 

Krava blir oppfylt 
- Det har vare kontinuerleg drift på

knuseverket sidan slutten av mai må
nad, berre avbrote av sommarferien. 
Annan stogg enn vedlikehald har det 
ikkje vare, seier Frøland, som rosar ope
ratørane for god jobb på knuseverket. 
Produkta held dei krava som blir stilte. 

Dalseidtunnelen er utsprengt og mas
sen låg for ein stor del klar då_ verket 
kom i drift. Innan året er ute vil knng 
90.000 tonn vera produsert i Tressneset. 
NSB skal ha 60.000 tonn av pukkmasse 
mellom 25 og 50 mm storleik til den nye 
jernbanetunnelen mellom Bulken og 
Voss. Denne leveransen er venteleg full
ført i februar 1990. 

Godt råstoff 
Finare masse nyuar Vegvesenet til opp
retting. Også det aller finaste avfallspro
duktet frå produksjonen blir dels nytta 
til tynn oppretting i toppen av vegbana, 
i grøfter og røyr. Resten av massane, 
som ikkje går til NSB, skal brukast til 
forsterkingslag, avretting, bærelag og 
dekke på stamvegen mellom Voss og 
Dale. 

Råstoffet frå Dalseidtunnelen er vel
eigna til knusing. Då er det verre med 
fjell frå tunnelstrossing. Det blir for 
grovkorna og fliset. 

Ferdig knust masse blir mellomlagra før 
vid are transport. 



Tre steg i knuseverket 
Det ristar godt i den vesle «arbeids
stova» til Magne Aida!, formann for 
knuseverklaget ved austenden av Dal
seidtunnelen. Jostein Smådal køyrer 
hjullastaren som hentar grovmasse frå 
masselageret på oppsida av verket. Han 
tømmer massen ned mot grovknusaren, 
der stein på opp til 50x90 cm blir knasa 
sund rett under skosolane til Anda!. 
Neste prosess skjer i konknusaren, der 
steinen blir knust ned til neste storleik. 
Tredje prosess er sikta, der massane blir 
skild ut i ulike fraksjonar, og tømd i 
kvar sine haugar, før Anders Brakvatne 
plasserar massane på rette ferdigvarela
geret, eventuelt rett oppi lastebilen som 
ventar på ferske produkt frå knusever
ket. 

Nær dobling av produksjonen 
- Dette går fint, seier Magne Anda!,
idet Veg i Vest pressar inn nokre spørs
mål innimellom forsyningane av grov og
tung dalseidtunnel-stein.

- Held du programmet?
- Vi ligg godt føre. Da vi starta knu-

severket i mai vart det sagt at vi måtte 
produsera 400 tonn pr. dag for å driva i 
økonomisk balanse. Utrekninga syner at 
vi på ein 7 ,5 timars dag i gjennomsnitt 
produserar 740 tonn. 

- Er det vanleg med så god drift på
dette verket? 

- Vi leiger verket av Statens veg
vesen Hedmark for 100.000 kr. måna
den, og dei hadde nok større vanskar. 
Vi har iallfall oppnådd å få redusert 
driftsavbrota i høve til det som er nor
malt for slike stasjonære knuseverk. Det 
er stort sett berre ved skifte av siktduk 
når vi skal byta på fraksjonsstorleiken at 
vi må stogga anlegget, seier Aida!, som 
konstaterar at Hordaland har oppnådd 
høgare produksjon på knuseverket enn 
Hedmark har greidd, til no. 

Eit avsetnadsproblem 
Også Øystein Birkeland, kontaktmann 
for knuseverket på anleggsavdelinga ved 
vegkontoret, er godt nøgd med resulta
tet av drifta på Tressneset. 

Med dei planar som eksisterar for an
leggsdrift framover vil det kunne bli 
store mengder som høver for knusing. 
Men problemet er å finna avsetnad for 
den ferdigknuste massen. 

Birkeland legg likevel vekt på at ei
gendrifta på knuseverker på Tressneset 
syne'. seg godt konkurransedyktig med 
mobile verk på den private marknaden. 
Ved små verk blir det vanskelegare å 
halda kontroll med kvaliteten, slik ein 
kan oppnå ved drift av knuseverk i ei
genregi. 

God driftsøkonomi 
Knuseverket som Hordaland leiger frå 
Hedmark syner seg å vera gunstig reint 
driftsøkonomisk. Byte av dukar og slite
delar ligg berre på 2 kroner pr. produ-

sert tonn. Det har og mykje å seia ar 
operatørane frå maskinavdelinga har 
forbetra verker erter at der kom i drift 
på stamveganlegget. I starren var det 
stadig vanskar med drift av verket i 
regnver. Det første som måtte gjerasc 
var difor å tilpassa maskineriet til nor
malveret i Bolstadfjorden. 

Og skulle dec bli langvarig sommar
tørke når verket er i drift, er dec berre å 
ta i bruk fuktingsanlegg for å unngå 
scøvplagen, som så langt ikkje har vore 
merkande. 

Nei til kjøp? 
Spørsmålet er likevel om knuseverket 
som Hordaland no leiger i det heile får 
oppleve ein skikkeleg vestlandssommar. 
Hedmark er interessen i å selja verket, 

it.�i*� 
Ferdig vare strøymer jamnt ut av 
transportbandet på knuseverket. 

som har vore i drift sidan 1982, men 
framleis har mange, gode år framfor seg 
i anleggsdrifta. Tilbadet lyder på 2 mill. 
kr., medan prisen for eit nytt, mobilt 
knuseverk er på 9 mill. kroner. 

Svaret som ligg føre i dag er NEI til 
kjøp. Det er anleggsavdelinga som sir 
med nøkkelen til denne avgjerda. 

Også Starens vegvesen Sogn og Fjor
dane er interessen i å kjøpa knuseverket 
frå Hedmark. 

Transport med eigne bilar 
Transport av den ferdigknuste masse frå 
Tressneset til Bulken blir og utført av 
maskinavdelinga ved Statens vegvesen 
Hordaland. Tre bilar med hengar går i 
fast rure gjennom det pågåande stam
veganlegget. Denne køyringa har vare 
tilpassa strossing av jernbanetunnelane 
sl!k at både transport og tunnelarbeide;. 
pa den nye veghna har gått uhindra av 
kvarandre. Det er såleis sett opp ein 
dnfrsplan for anlegget frå oktober 89 til 
ap1rl 90 der det skjer ei alternering mel
lom transportpenodar og periodar med 
tunneldrift som krev minst mogleg 
gJennomgangstrafikk langs den nye 
stamveglma. 

Maskinavdelinga har jobben med tr av den ferdigknuste pukken frå T 
ansport 

til Bulken. 
ressneset 
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Målebilen i oppdrag på Turøy-vegen. 

Målebil med regntak 
AV ÅGE ANDERSEN 

(tekst og foto) 

Grunnseksjonen tok i bruk 
den nye målebilen i juni i år. 
Bilen er ein Volkswagen 
L T35 med dobbelt førarhus. 
Bak på lasteplanet er det 
bygt opp ei instrumentsøyle 
som står på tre bein med lab
bar. Lab bane kan senkast 
elektrohydraulisk gjennom 
planet slik at søyla står på 
vegen utan å vere i kontakt 
med bilen. På søyla kan ein 
skru fast ein fotplate, slik at 
alle dei totalstasjonane som 
grunnseksjonen og planavde
linga har, kan nyttast. 
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Oppbygginga av bilen er gjort av ma
skinsentralen i Rådalen etter teikningar 
frå vegdirektoratet. 

Allsidig bruk 
Til no har bilen vore nytta til innmåling 
av nye grenser, profilering for å kontrol
lere sprengningsmassar og innmåling av 
ny veg for ajourføring av digitalt kart. 
Bilen kan og nyttast til utsetjiing av sen
terlinje, vegkant, rabattar og liknande, 
langs eksisterande veg. 

På fylkesveg 234 Toftøy - Turøy har 
vi i tillegg til grensemerka også målt ter
renglinjer for å ajourføre det digitale 
kartet. Vi måler vegkant, rekkverk, av
kjørsler, stikkrenner, kummar og andre 
ting vi meiner bør vere med på kartet. 
Vi har og prøvd å ta med fylling og skje
ring, men det tar så lang tid at vi vil ta 
dette med berre ved særlege høve. 

Kartutforming i terrenget 
Til ajourføring av kartet har grunnsek
sjonen fått installert VG-kart på alle sine 
micro-maskinar. VG-kart kan og nyttast 

i staden for Vesle-geonor til å produsere 
fedigvegskart. Berekningsmåte, terreng
linjer og punktkodar må då kodast di
rekte i måleboka. Kartet vert då i prin
sippet utforma i marka. Data vert over
ført til micro-maskina og berekna. Der
etter kan vi redigere kartet på skjermen 
og sende det til teikning. Det står berre 
att å sjå om det fungerer. 

Rett investering 
Hordaland er truleg det siste fylket som 
har fåu målebil. Grunnen er at vi ikkje 
heilt har trudd på det reknestykket som 
vegdirektoratet i sin tid gjorde for å 
prove kor lønsam bilen er. _Det V!Ser seg
og at størstedelen av rasionah�enngs
vinsten ligg i totalstasjonen, og 1 a bruke 
to stangberarar. Men vi har lagt vekt på 
betre arbeidsmiljø, tak som gier at vi 
kan måle også i kraftig regn, tryggleiken 
med ein stor bil med varslingsutstyr, og 
at vi sparer inn ein leigebil i sommar
halvåret. På dette grunnlaget meiner vi 
at bilen er ein riktig investering. 



r Det vanket brus og boller på alle ungene i 
Eidsvåg, selvsagt også de flinke 
skolemusikantene, som satte farge på 
åpningsfesten. 

Også for Vegvesenets anleggsfolk var d�t

en festdag da gang· og sykkelvegen fikk sm

offisielle åpning. Her er det Kent Amatv�dt
som foretar en test på 2 h1ul. 

Oppslutningen fra lokalbefolk
ningen var gledelig stor da Sta

tens vegvesen Bordland mar

kerte den offisielle åpningen av 

den nye gang- og sykkelvegen 

langs Eidsvågsvegen. Anleggs

avdelingen spanderte boller og 
brus på ungene, skolemusikken 
stilte i full mundur, og rektor 
Gunnar Uthaug ved Eidsvåg 
skole ga verbale roser til Veg

vesenet. 

FOLKEFEST 
for gang- og sykkelveg i Eidsvåg 

AV GEIR BREKKE OG

ERLING GRØNSDAL (foto) 

_ Det er ikke len å bygge gang- og 
sykkelveg i et etablert strøkt som dene, 
slo Uthaug fast. Og det kunne også Arne 
Eltvik fra trafikkseksjonen på vegkonto
ret understreke. Det ligger en langdryg 
og møysommelig prosess bak godkJen: 
ning av de planene som ble fullbyrdet 1 
høst. Der er klart behov for en forlen-

gelse av gang- og sykkelvegen i Eidsvåg og rundt Eidsvågsneset. Men Eltvik var redd mange av elevene ville være ferdige med skolegangen før neste etappe ble bygget. Også knapphet på midler til slike veganlegg hindrer en ønskelig u1-byggingstakt, både i Eidsvåg og ellers iHordaland. 
Elevrådslederen klippet snoren
Både lærere og elever ved Eidsvåg skole setter stor pris på den 550 meter lange 

gang- og sykkelvegen, som er knyttetsammen med en eksisterende 300 mlang strekning. Det var derfor naturlioat de1_ ble lederen for elevrådet ved sko�len, sJetteklassmgen Jan Fredrik Stenersen, som fikk æren av å foreta den hø d I. kl. . Ylie ,ge snor' lppmgen, med klassekame-rater som heiagieng og skolemusikkensom akkompagnatører. 
Som gang- og sykkelveganlegg d d • erette ett av e mest pakostede i fylketPrisen er på 6,7 mill. kroner. 
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Historisk Museum legg om strategien? 

- Vegvesenet er blitt 
vår største 

oppdragsgjevar for 
utgravingar, seier 
førstekonservator 
Svein Indrelid ved 

Historisk museum, 
Universitetet i Bergen. 

Grundig kartlegging 
tidlegare i planfasen 

Godt samarbeid med Vegvesenet, seier Svein Indrelid 

AV GEIR BREKKE 

- Vi bør nok gjera ein større
innsats for å kartleggja dei his
toriske buplassane på eit tid
legare tidspunkt: i Vegvesenet
sin planprosess. Det syner seg
at det kan vera viktig å kjenna
omfanget av funna før den en
delege veglina er fastlagd. Rike
funn krev stor og kostesam ar
keoiogisk innsats før området
kan frigjevast til vegbygging.
Kan hende bllir utgravinga så
pass omfattande at ein kunne
ha kome rimelegare frå det med
ei justering av veglina, dersom
vi var tidlegare ute med vår
kartlegging av området.

JO - VEG I VEST

Det ·er førstekonservator Svein Indrelid
ved Historisk Museum som seier dette 
til Veg i Vest. 

Godt samarbeid 
- Ligg det i dette ein kritikk av samar
beidet med Statens vegvesen Horda
land?

- Nei, vi har eit godt samarbeid med
Vegvesenet i Hordaland, og får tidleg 
informasjon om nye hovudplanar for 
vegprosjekt. Det er vår eigen avgjerd 
om ressursbruk i det førebuanda arbei
det som vi må sjå nærare på. Vi har all
tid fått full støtte frå Vegvesenet til våre 
opplegg for utgravinga. Det vi no må 
vurdera er om vi skal setja innstørre res
sursar på eit tidlegare tidspunkt, slik tat 
vi kan få ei løysing som både Historisk 
museum og Vegvesenet er godt tent 
med. 

F osnstraumen godt døme 
Bakgrunnen for Indrelid sin kommentar 
er ikkje minst dei store steinalderfunna 

ved Fosnstraumen bru. Etter kvart som 
det eine laget med busetting dukka fram 
etter det andre, synte det seg ai dette var 
eit langt rikare funn enn ein hadde 
trudd, ut frå det ein kunne venta på fø
rehand. Tilsaman 15-16 buplassar vart 
avdekka, plassert oppå kvarandre. 

I enga på Radøy-sida av straumen er 
det gjort funn som dokumenterar sam
anhengande buseneing på _rlasse_n over
ein periode på kring 6.000 ar. De1 elds!e
spora etter menneske er 8-9.000 ar 
gamle. 

Det som vi opprinnele� trudde var em
buplass av middels verdi, synte seg et
terkvart å bli den siørste og nkaste stem
alderbuplassen på Vestlandet, seier Ind-
relid. . 

Utgravingane tok såleis_ lengre tid enn
venta, og arbeide! blei tilsvarande dy
rare. Tilsaman har dei arkeologiske ut
gravingane ved Fosnstraumen _kosta
Vegvesenet kring 6 mill. kr. Det vil seia 
nærare tiandeparten av totalkostnaden 
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(Tegning: Jan-Ove Børhaug) 

Steinhogging 

Steinen kan være 
som mennesket. 
Du hamrer på den 
til armene verker. 

Men snur du 
den rett 
klovner den snart 
langs ørsmå stikk 
og viser sitt indre 
av jevne 
og laglige flater. 

Peder R. Tharaldsen. 

for prosjektet Fosnstraumen bru med 
tilførselsvegar. 

Vil helst sleppa graving 
Funnet ved Fosnstraumen er atskillig ri
kare enn det kjende funnet ved Skips
hellaren i Indre Nordhordland. Det 
skuldast at utgravingsteknikkane er blitt 
utvikla mykje sidan funnet i Skipshella
ren. I dag blir materiala i funngrava sor
tert i eit finsolda nett med 1 mm maske
vidde. Også kjemiske metodar er utvikla 
for å gje ei betre kartlegging av funn
plassen. Desse metodane blir stadig 
betre ettersom åra går. Det er ein av 

(Tegning: Jan-Ove Børhaug) 

Kart fra forrige århundre 

Gammelt kart 
rundt Lille Rendsjø. 
Ikke godt 
å finne ut av. 
Her har landmåleren 
hatt det travelt. 

Men lenger nede 
i de slake liene 
ut mot Ingridtjern 
kan du følge 
hver en slyng 
på bekken. 

grunnane til at vi helst ser at vi slepp å 
gå laus på gamle byplassar, og heller vil 
at plassane skal bli liggjande urøyrde. 

Men når det gjeld vegbygging er det 
rimeleg å ta omsyn til at terrengtilhøva 
og tekniske krav set grenser for kor 
mykje linevalet kan justerast av omsyn 
til eventuelle oldfunn, seier Indrelid. 

Vegvesenet største 
oppdragsgjevar 
Etter kvart som vasskraftepoken har 
passert sitt høgdepunkt på Vestlandet, 
har Vegvesenet blitt den største opp
dragsgjevaren for Historisk museum 

Myrene og kollene 
ligger der de skal. 
Og seterbua 
bare stokkene igjen. 
Men utsynet 
fremdeles vidt og fritt. 

Rundt her 
ble kartet godt. 
Fra setertrammen 
lokket Ingrid 
på buskapen 
i kveldingen. 

Peder R. Tharaldsen. 

sine utgravingsprosjekt. Dei siste 3-4 
åra har det vore Statens vegvesen Hor
daland som har stån for dei fleste og 
største utgarvingane her i fylket. I år har 
det vore graving i gang på Flatøy (Sal
husbrua) og langs veglina for Branda
sundvegen i Sunnhordland. Neste som
mar _er d_et _i tillegg aktuelt med prøve
gravmg I lmefønnga for trekant-sam
bandet i Sunnhordland og Kvisti bru. 

Av andre aktuelle vegprosjekt som ein 
veit vil krevja stor innsats frå arkeolo
gisk hald, er den nye Rv. 14 gjennom 
Fana-bygda, alt ettersom kva alternativ 
som vert vald. 
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Hytta på Oksen ligg i vinterdrakt frå tidleg haust til fellesferien. 

«Vegstasjonen» på Oksen er hjartet i beredskapsambandet 

AV GEIR BREKKE OG 
ERLING GRØNSDAL (foto) 

Vinteren har hatt overtaket alt i 
fleire månader på Oksen. Snø 
og isjuklar i dei mest fantas
tiske mønstervariantar hadde 
kiora seg fast til hyttenova i god 
tid før ein tremannsdelegasjon 
frå Statens vegvesen Hordaland 
landa med helikopter på top
pen. 

- Kva i all verda hadde skjedd med
denne sentrale radio- og linkstasjonen? 
Nervesenteret for dei viktige sambands
linene hadde vore livlaust i 8 dagar. Det 
var høgst påkrevd å få utbetra skadene 
så snøgt som råd. Det vil seia så snart
verct gjorde helikopterturen tilrådeleg.

12 - VEG I VEST 

No var dagen endeleg komen! 
Tåkeskyene lag nedpå lenger sør og 

aust. Men Oksen steig fram med heile 
skallen då utsryret vart rigga på plass på 
ferjekaia i Kvanndal. Helikopteret kom 
rett frå oppdrag i Sima, fordelte lasta 
høveleg på kvar ski, og løfta mannskap 
og utstyr utover munninga av Granvin
fjorden. 

Landingsplass i eigenregi 
Turen til topps er gjort i ei handvending 
med slike farkostar. Før du rekk å stu
dera Hardang�r i alle himmelretningar, 
er du oppe pa høgste nutane. Og der 
framme, midt i syninga, stikk det nokre 
fyrstikker opp av snøen. Antenner. Et
ter kvart som du nærmar deg toppen, 
ser du ei lita hytta. Tjora til fjellet med 
barduner, som om det var ei mellomstor 
vestnorsk hengebru vi snakka om. 

Landingsflaken ser ut som eit fri
merke frå oven. Men karen med spaken 

er rik på erfaring, trass i at han ser ufor
skamma ung ut. Han set oss roleg og 
trygt ned på den under JO kvm. store 
heimesnikra landingsplattinga til Statens 
vegvesen. Vi konstaterar at den førebels 
einaste flyplassen i eigenregi har vore
godt planlagt og endå betre fullført,
trass i at trangen for standardheving 
utan tvil vil melda seg når byråkratar 
skal til topps i meir «normalt» vestlands
ver enn det vi fekk oppleva. 

I drift sidan 1981 

Og då er tida inne til å presentera ho
vudpersonen i denne soga. Han heiter 
Inge Frotveit, er ein av <lei to radiome
kanikarane som er tilsette i Vegvesenet i 
Hordaland, og har lang fartstid i etaten. 
Han har hatt ansvar for at radiosam
bandet skal fungera i ei årrekkje, og e 
såleis blitt av de1 _mest fjellvande av os/ 
med stadige vedhkehaldsturar til Stor!'' nuten, Lønahorgi, Dystingen og sjølv� 
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kongen mellom stasjonane - OKSEN. 
den heile 1241 meter høge toppen midt 
i Hardanger har vore hjartet i Vegvese
net sitt radiosamband frå 1981. Sidan 
har politi og den fylkeskommunale lege
tenesta leigd seg inn i basen, slik at sta
sjonen i dag omfattar ei rekkje sentrale 
sambandstenester i Hordaland. I tillegg 
blir Oksen nytta til automatisk radiotele
fon-overdrag for 98 abonnentar innen 
Vegvesenet, politietaten og Vegdirekto
ratet. 

Sambandet kjenner ingen grenser. 
Om du t.d. er på Hamar, med VHF-sett 
i bilen, kan du nås frå heile Hordaland. 
Føresetnaden er at du har katalogen som 
forte! kva for stasjon du må velja på 
Austlandet. 

Lynnedslag og radiobrann 
Etter å ha slått seg gjennom islaget på 
hyttedøra er det å gå på leit etter varme 
og lys. Aggregatet som _ladar opp_ ba�te�
ria, som igjen driv stasJonen, er 1kkJe 1 
funksjon. Det let seg ordna temmeleg 
greit. Vi har straum att. Men alle sik
ringane til radiostasjona!le er øydelagte. 
Batteria er gått fullstendig turre. Det må 
fyllast på vatn. 

- Daude batteri var hovudteorien
min på førehand, seier Inge Frotveit. 
Men etter kvart som han finn roen og 
varmen i fingrane, leiter finmekanikaren 
seg fram til radiokorta. Snur og vendar 
litt på dei. Finn svarte merke som luktar 
svidd. Det har vore brann! 

- Her har lynet slått ned. Toreveret
gjorde skade i hus og heim fleire plassar 
i Hordafylket. At det også skulle råka 
Oksen «vegstasjon», som ligg nærare 
Tor med hammaren enn det meste av 
busetting elles, får ein nok godta utan å 
mukka. Dette er ei vedlikehaldsoppgåve 
ein berre må ta med seg. Naturkreftene 

rår ein ikkje over, når dei herj ar som 
verst. Den erkjenninga er like sann, 
same kvar side av Hardangerfjorden vi 
snakkar om. 

Styring av vinterskilta 
Når ettermiddagssolen kastar sine strå
lar austover, ser vi rakt inn på Vidda. 
Der har Vegvesenet sine brøytemann
skap alt starta opp med vinterberedska
pen. Krava til godt vintervedlikehald er 
stadig veksande. Ambisjonane til Veg
vesenet likeeins. Ein hjørnestein i drifta 

Utsi.kta er 
upåklageleg frå 
Oksen i godt ver.
Til venstre mot
Kinsarvik. 
I bakgrunnen 
Sørfjorden innover
mot Odda. 

på fjellet er dei radiostyrte informasjons
tavlene som mannskapa kan snu frå bi
lane sine inne på Vidda t.d., når <lei ser 
at statusen for framkosttilhøva må end
rast som fylgje av skifte i ver og vind. 
Denne viktige funksjonen har vore ute 
av drift like lenge som resten av Oksen
stasjonen. No må Vegvesenet sin radio
stasjon setjast i drift, snarare enn snøgt. 
Uveret kom koma kva tid som helst. Det 
skal bli noko til huskestove dersom 

Framhald neste side

Helikopteret er klar til retur �ed ma_
nnskap og ein stor, kvit sekk 

med bagasje og øydelagt rad1omatenell. 
- Her har lynet leika seg, konstaterar Inge Frotveit.
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Til himmels 
Framhala frå forrige side 

skilta i Kvanndal og Bruravik viser 
«Open veg» når det er stengt, og om
vendt. 

Ny stasjon frå Haukeli 
- Lynet har verkeleg leika seg i elektro
nikken, konstaterar fagmannen, etter å
ha finsikta radiopuslespelet sitt systema
tisk og grundig. Jo lengre han kjem i
den rutinemessige gjennomgangen av
alle transistorar og kondensatorar, jo ty
delegare blir det at skadene er store. Å
ta til med reparasjon på staden har lite
føre seg. Det vil ta dagar, og vil dess
uran krevja nye delar frå leverandør.

- Stasjonen må bytast ut, konklude
rar Inge Frotveit etter grundig vurder
ing, og slår eir nummer på den alltid 
medbringande mobiltelefonen. Tor 
Nilsson heirer karen i andre enden, han 
er den andre radiomekanikaren i Statens 
vegvesen Hordaland, med Røldal som 
base. Det går ikkje lang tid før det er 
semje om løysinga. Vi må ha tak i stasjo
nen som står i Haukelitunnelen. Nilsson 
tek ut seint om kvelden for å demomera 
denne, og er på plass ved helikopter
basen i Kinsarvik tidleg neste morgen, 
slik at stasjonen kan fraktast til Oksen, 
og monrerast på plass i all hast, medan 
maskinen lastar inn det øydelagte sam
bandsutstyret og resten av bagasjen. 

Tomannslugar 
Dermed vart det overnatting på toppen. 
Ei av mange for Inge Frotveit. Men det 
er sjeldan han har selskap når han er til 
fjells for å reparera eller kontrollera sta
sjonane. Lekfolk kan spørre om du ikkje 
bør vera to når du skal arbeida med 
slike straumførande anlegg. Svaret er vel 
at kostnaden med å driva slike stasjonar 
er høg nok frå før, avhengig som ein 
m.a. er av helikoptertransport for å
koma til og frå.

Det er to små vegbrakkar som er bygd 
saman til ei, og som i år jamvel fekk eir 
møneforma overbygg. Den eine delen 
utgjer radiorommet, den andre har eit 
knøttlite kjøken og ei litt større stove, 
med to køyer. Utbetringa av dei skadde 
stasjonane gjekk føre seg langt utover 
natta, og Frotveit er vand med å sova på 
madrass tett med sendarane sme. 

Kan sita verf ast 
Du er aldri trygg på når du kjem deg 
ned att frå fjellet. Det må vera lagleg ver 
for a1 helikopteret kan koma. Då Veg i 
Vest slo følgje med Frotveit hadde vi 
flaks, og fekk oppleva fjell og fjord bada 
i skiftande sollys. 
14 - VEG I VEST 
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Det blir mykje arbeid og lite fritid dei hektiske timaoe ein har på Oksen. Men ei brødskive 
og ein kafftkopp lyt du ha innabords med visse mellomrom. Dei neste som kjem treng ikkje 
ta med seg syltetøy. Det har vi no rikeleg av, seier Inge Frotveit, som konstaterar at 
aprikosen frå i sommar framleis er godt på smak. 

Men på neste tur bles han orkan i 
kasta då Frorveit skulle ned att frå Ok
sen, og då er turen langt frå triveleg. 

- Har det hendt at du har blitt ligg
jande i dagevis for å venta på helikopter
ver? 

- Fleire gongar. Vi har feira både 17.
mai og jonsok på Oksen. Den første 
gongen hadde vi ikkje med oss nok mat. 
Det einaste som var att i skuffene var eit 
par sukker betar. Vi kokte vatn og la 
sukkeret oppi. Det var mager kost i to 
heile dagar. 

Farleg terreng 
- Er det ikkje råd å gå ned frå fjellet?

- Det er mogleg, men du må ha god
sikt, og aller helst kjentfolk med deg. 
Den gongen vi låg matlause !leire dagar 
på Oksen, var det tjukk skodde og flirleg 
å ta seg ned fjellsida mot folk. Ved veg
sentralen ville dei varsla hjelpekorpset, 
og fl\ dei til å henta oss. 

- Då sa eg nei. Vi fekk i staden ein
kjentmann frå Tjoflot til å koma og 
følgja oss. Korne halvvegs ned mot fjor
den snudde eg meg og så at sola skein 
på toppen. Då var det berre å kalla opp 
helikopteret, og få dei til å koma med 

det utstyret vi hadde venta på i dagevis, 
seier Inge Frorveit, som har hatt 3 turar 
til Oksen for å få ordna opp i alle dei 
vanskane som lynnedslaget føne med 
seg denne hausten. 

Mest truleg har lynet slege ned i den 
6 meter høge pipa som vart bygd i som
mar for å sikra at ein kjem over snø
mengdene med utsleppet vinteren 
gjennom. Lynavleiar vart montert på
siste turen. 

Treng vi radiosambandet? 
Så kan ein spørja om Vegvesenet ogandre offentlege eta tar treng ei t slikt radiosamband i desse mobiltelefontider.Svaret på det spørsmålet ligg både i økono1:11 og effektivitet. Inge Frotveit harallud mobtl�elefon og radio i bilen nårhan er ute pa sme mange rundar i fylket 
. .- Det er ofte vanskeleg å kom�1giennom på mobiltelefonen på dagtidpå grunn av stor trafikk. «PLING! D å .kk . et oppn s 1 e _ kontakt med mobilabon-nenten», er en svar du høyrer frå snanlandets me_st velkjende telefonrøyst Men Frorve1t har _sjeldan vanskar med åkoma fram på radiosambandet sitt samekvar han er i fylket. ' 

I 
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i Masseflyttting i Skånsvika 

Masseflytting pågår for 
å sikra 

framkomsttilhøva for 
store turistbussar i

Skånsvika. 
Operasjonen blei 

gjennomført under 
velrøynd leiing av den 

kvinnelege dirigenten, i 
mørk bukse i 

framgrunnen på biletet. 

AV GEIR BREKKE OG 
ERLING GRØNSDAL (foto) 

Planavdelinga ved Statens veg
vesen Hordaland hadde så ab
solutt vergudane på si side un
der den årlege allmannautfluk
ten denne gongen. Men eit par 
smådevlar greidde likevel å 
pressa nokre kilar inn i det elles 
så velsmurte opplegget, slik det 
vart kommentert under overfar
ten på Hardangerfjorden. Då 
hadde dei to bussane fullstappa 
med kunnskapsøkjande plan
leggjarar tapt nærare ein time 
på 2 små kilometers forsering 
av stamvegnettet mellom Dal
seid og Bolstad tidlegare på da
gen. Ein rekordkjapp kaffipause 
på Bømoen og minimalt med 
møtande trafikk over Skjervet, 
førte likevel til at ein rakk den 
planlagte ferja frå Vallavik. 

Dei to ikkje planlagde ekstrastoggane på 
årets plantur fører til _at årets versjon vil
bli hugsa lenge av de1 krmg 80 deltaka
rane. For alle andre som ikkje hadde 
høve til å bli med, eller rett og slett ikkje 
var innbedne - av årsaker som vi ikkje 

kan gå inn på her - skal vi likevel kort 
rekapitulera det heile. 

Salve framfor nasa 
Aktiviteten er høg på stamveganlegget 
no om dagen. Framdrifta bør ikkje 
hindrast for mykje. Det store målet er 
fullføring ril opninga i løpet av 1991. 

Det var likevel klarert at dei to bus
sane frå vegkontoret skulle få sleppa 
igjennom anleggsvegen denne sirålande 
føremiddagen. Forseringa gjekk knirke
fritt heilt til vi arriverte Trollkonatunne
len. Her pågjekk strossing, og bussane 
smaug seg elegant forbi riggen i vestre 
enden. 

Midtvegs i tunnelen vart det stogg. 
Det viste seg at der nett hadde vare 

Den siste finpussen på anlegget blei utført 
under full konsentrasjon, uten at broka slo 
sprekker. 

skate ei salve i ausienden av tunnelen, 
og ryddearbeidet pågjekk. Dermed vart 
det ein dryg halvtimes opphald for plan
avdelinga, der ein kunne oppdatera 
kunnskapane om mørklagt geologi. 

Hekta i dumpen 
Men alt har ein ende. Etter ai dagens 
aviser og siste nytt av heimespøta video
produkt var godt fordøya, tok bussane 
til å rulla vidare, og passerte den aktu
elle anleggsplassen med høveleg klaring. 

Då var del langt verre med klaringa 
då fyrste bussen ankom Skånsvika, 
nokre små kilometer lenger framme på 
denne spennande ruta. Der tok vegen 
plutseleg ein såkalla umotivert avstikkar 
til venstre, ned ein dump. 

Del vart då !<lårt for alle at det ikkje 
var nokon anleggsbuss vi hadde tinga. 
Bussen tok nedi med nasen, det sa pana 
og så vart del stilt ein heil stund. 

"''

Mobilisering 
Også lenkepausen tok slutt, ener kvart 
som passasjerane innsåg at ein ikkje 
kom v1dare av seg SJØiv. I den friske 
haustlufta k.om det så smån i gang di
verse utgrenngsarbeid mellom represen
Iantan.e for statseiaten. Ein hoppa som 
vanleg eleg�nt over hovudplanen, og 
gJekk rett pa detal1løysinga for den om
diskuterte parsellen. 

Her var vegen frå plan t1l handl ing 
uvanleg rask. Det vart teke m1tiat1v til 
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Dei nye leskura i tømmer blir bygde både på Toppe og på Voss. Her er første produktet som er laga på Voss, saman med «produsentane»
(frå venstre) Anders Bidne, Magne Jordalen, Olav Hole, oppsynsmann Odd Inge Jordal og Nils Skjelde. (Foto: Geir Brekke). 

Populære leskur frå Vegvesenet 
AV GEIR BREKKE 

Treningsverkstaden ved Sta
tens vegvesen Hordaland gjer 
stor lukke med dei nye leskura i 
tømmer. lDet syner seg at det er 
stor interesse for eit alternativ 
til dei tradisjonelle venteskura i 
betong som står på busshalde
plassane i Hordaland. 

16 - VEG I VEST 

Produksjonen starta for alvor i haust, og 
det er alt levert 14 «hus» med førehands
tinging av ytterlegare 11 leskur, opply
ser oppsynsmann Odd Jordal ved tre
ningsverkstaden til Vegvesenet. 

Heile 8 av dei nye produkta er leverte 
til Evanger-Bulken, som vil ha ytterle
gare 8 seinare. Tre stykk er på plass 
langs Rv. 14 i Masfjorden, med levering 
av ytterlegare 3 på Haugsvær-Kringla. 
To av dei nye haldeplasshusa gjer re
neste for dei kollektivreisande i Fitjar og 

HORDALAND 

ein skur er på plass på fejekaia i Kvann
dal. 

- Vi er svært glade for den gode
monakinga det nye produktet vårt har 
fån. Vi har lagt vekt på å få til ei god 
utforming av huset, og kan levera med 
to typar tak, shingel og torv. Produkta 
blir laga både på Toppe og ved verksta
den på Voss. Prisen ligg på kring 16.000 
kr., ein par tusen kr. rimelegare enn til
svarande leskur i betongelement, seier 
Jordal. 



Trekant-sambandet: 

Framhaldande ferjedrift i staden for vegfast fjordkryssing i trekantsambandet gjev ikkje lågare luftureining i framtida. 

Meir luftureining med 
ferjedrift enn bru og tunnel 

AV GEIR BREKKE 

Framhald i ferjedrifta mellom 
Sveio, Stord og Bømlo vil gje 
større luftureining i framtida 
enn alternativa med fast fjord
kryssing i hovudplanen for tre
kant-sambandet. Dette går 
fram av ei tilleggsutgreiing som 
Statens vegvesen Hordaland 
legg fram i behandlingsdelen til 
planen. Årsaka e� at f�rjene 
ureinar svært mykJe, ogsa ved 
overgang til gass som drivstoff 
for ferjer og bilar. 
Det er gjort ei samanlikning av utsleppa 
frå nyn vegsystem i trekam-samband_et
på den eine sida, og feqednft med bil
trafikk på eksisterande vegnett på den 
andre. Utrekninga gjeld samla trafikkar
beid i Ytre Sunnhordland, for år 2004. 
Utslepp av alle. _miljøf�rlege gassar er
teke med i utgreunga, sa som koloksyd, 
nitrogenoksyd, koldioksyd, svoveldiok
syd, blyuts!epp og sot,. opplyser over
ing. Kjell Hisdal, som leiar planarbeidet 
for rrekam-sambandet ved Statens veg
vesen Hordaland. 

Eineståande i Norge 
- Har det vore gjort slike utrekningar
ved andre vegprosjekt?

- lkkje i Norge. Det einaste prosjek
tet vi kjenner til som har gjort tilsva
rande analyser, er Storebæltprosjektet i 
Danmark. Der har dei trekt dei same 
konklusjonane, at framleis ferjedrift gjer 
meir ureining enn nytt, fast samband. 

- Kva med dei driftsøkonomiske si
dene ved ferjedrift i høve til vegfast 
fJordkryssing? 

- Vegsambandet er nedbetalt etter
15 år, med kreving av bompengar, me-

dan ferjebilletten må betalast så lenge 
dette er den einaste måten biltrafikken 
kan koma seg over [Jorden på. 

Subsidiane til ferjedrifta vil vera hø
gare enn vedlikehaldskostnaden på den 
nye vegen. 

- Folk på søre Bømlo kjempar for å
få halda oppe ferjesambandet Lanoe
våg-Buavåg også etter at trekantsa�
bandet er teke i bruk? 
. --:-- yegsjefen går i behandlingsdelen
1kk1e imot at sambandet kan haldast 
oppe også etter at trekant-sambandet er 
op_na, men då utan statstilskot til ferje
dnfta. 

Det er første 
gongen 
det er laga 
utgreiing om 
luftureining 
til hovudplan 
for vegprosjekt 
i Norge, 
seier Kjell Hisd 1(Arkivfoto: 

a 
· • Erling 

Grønsdai). 
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Biltilsynet klar til innsats! Frå venstre: Ingeniør Magnar Tordal, inspektør Svein Harry Hansen, inspektør Finn Havre, inspektør Rolf 
H. Martinussen, inspektør Jan Sverre Aasebø (bak), ingeniør Bjørn K. Sandven, ingeniør Gjertrud Karevoll, avdelingsingeniør Sigurd
Lægreid og ingeniør Eigil Tvibolt.

Biltilsynet - til teneste !
Kari Vest og Ola Sotra på veg 
heim over Liaflaten i bilen etter 
ein hard novembertorsdag på 
jobben. Bilen deira er berre ein 
av mange, mange som i jamn 
fart har kurs mot forlokkande 
mål som ein rask middag, ein 
lur på sofaen, ein kaffikopp og 
så endel eg - Dagsrevyen f Ølgd 
av eit timelangt program om 
kunsten å stoppe ut flaggermus. 

Mørkret er i ferd med å falle på, Eit par 
gule lys blinkar nokre hundre meær fra
for bilen til Kari og Ola, Kan tenar 
trykket på gasspedalen, Så skimtar dei 
ein mann med walkie-talie på vegkan
ten, Farten blir satt endå meir ned, Kva 
pokker er dette? 

Kontroll 
Nokrc f1\ sekund deretter blir Kari og 
Ola vinka inn til høgre, På førehand står 
det omlag 15 andre bilar der, 

Biltilsynsingeniør Gjertrud Karevoll 
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AV SVEIN-ERIK FJELD OG 
ERLING GRØNSDAL (foto) 

,,· .,•''..1Y.._ 

Sigurd Lægreid - ein god representant for 
Smiltilsynet! 

kjem bort til bilen <leira, Kari rullar ned 
vindauget, og Gjertrud smiler mot 
henne: «Hei' Det er Biltilsynet! Vi kon
trollerer dekk og lys!» 

Må eg setje bilen frå meg? 
Det var mange spørjande og lett engste
lege sjåførblikk å sjå då Biltilsynet vinka 
bilar inn til temakontroll på Liaflaten i 
Laksevåg 2, november, 

Ei oppskjørta kvinne i trettiårsalderen 
stikk hovudet ut gjennom bilvindauget: 

- Gu', eg blir helt ifra meg! Må eg
gå resten av veien hem no' 

- Nei, koffor det?, flirerein av biltil
synsfolka, - Du har jo til og med par
keringslys! 

Kvinna skrattler: - Dokker på Biltil
synet e'kje sann' altså, Gu', kor lettet eg 
ble no! 

Ei blid helsing og nokre forklarande 
ord frå biltilsynsfolka roar ned både sjå
førar og passasjerar, 

Godt resultat på Liaflaten 
I løpet av nokre få ettermiddags- og 
kveldstimar blei i alt 1620 køyretøy kon-

,. 
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Eigil Tvibolt: - God dag! Vi kjem frå 
Biltilsynet! Vi sjekker dekk og lys! 

trollene av dei ni representantane frå 
Biltilsynet. Det blei funne manglar på 
326 av dei. 

- Eit uventa godt resultat på denne
strekninga, seier Sigurd Lægreid. 

Dei fleste kunne altså køyre glade og 
nøgde vidare i forvissinga om at lysa og 
dekka på bilen deira var i orden. 

Men somme sjåførar måtte køyre vi
dare med ei munnleg påminning i bak
hovudet, medan andre fekk ein hugse
lapp over manglar som skulle utbetrast 
med seg på reisa. Ingen bilar blir funne 
så trafikkfarlege at dei blei avskilta på 
staden. Men nokre bilar hadde så store 
manglar at det blei skrive ut såkalla kon
trollappar, som fordrar at køyretøya må 
godkjennast på enten ein verkstad etler 
Biltilsynet etter at feila er fjerna. 

Velvilje 
Trafikantane er forbausande positive til
kontrollen. Trass i at nokre har svært så
dårlig tid («ferja til Bjorøy ventar
ikkje!»), tar publikum den uventa pau
sen på Liaflaten på ein positiv måte:

- Bra at dåke e' her! Dåke sku' ha
vøre her oftare! Da' trengs!

Lagarbeid .. 
Rutinert og sikkert saumfer bilnlsyns

folka køyretøya. I løpet av nokre få mi
nuttar er kontrollen over. Sjåførane blir
orienterte om eventuelle manglar på bi
len ho eller han køyrer. Dei blir også
formante om at feil skal utbetrast sna
rast. Deretter blir sjåførar og passasjerar
sende ut på vegen att. 

Smiltilsynet 
Ein blir slått av kor humørfylt desse bil
tilsynsfolka utfører jobben sin. Her er 
ingen autoritære miner, ingen smålege 

- Kva??? Brokar du piggdekk?

kornmentarar. Sjølv om kontrollen går 
fort for seg, tar kontrollørane seg tid til 
å snakke med folk som har behov for å 
fa oppklart eitr og anna. Og smilet og 
latteren sit laust i kontrollfilane etter 
kvart som publikum oppdagar at Biltil
synet ikkje er ute etter å «ta rotta på 
dei», men derimot på ein vennleg og 
stundom saftig humoristisk måte er til 
stades for å hjelpe til med å oppdage 
manglar som ingen er tente med. 

Køyr piggfritt! 
Medan dei står og ventar på tur, får alle 
sjåførane stukke til seg informasjonsma
teriell om kvifor det er lurt å køyre pigg
fritt i bergensregionen. Både tvil og tru 
kjem til uttrykk hos trafikantane. Men 
eitt teikn på at Vegvesenet si oppford
ring om å køyre piggfritt har nådd 
mange, kan vere at det er mange bilistar 
som spør om det er lov å køyre med 

piggdekk i bergensområdet. Tidlegare 
var det vanlegaste spørsmålet om det er 
påbode å bruke piggdekk. 

Ugyldig førarkort 
Ein utanlandsk unggut må parkere og 
låse bilen han køyrer. Det viser seg at 
førarkoret hans ikkje er gyldig. Han slår 
orsakande ut med armane og seier på eit 
noko haltande norsk at han ikkje kjende 
til tremånadersfristen for å fornye utan
landske førarkort. Guten får låne mobil
telefonen til Biltilsynet, og kort tid etter 
blir han henta av norske vener som tar 
både han og bilen hans med seg. 

Fire kontrolldagar 
Denne temakontrollen på Liaflaten var 
berre ein av i alt fire som blei gjennom
førte i Bergen i tida 1. -9. november. I 
alt blei 4 719 køyretøy kontrollerte, og av 
dei hadde 1622 større eller mindre 
manglar. 

- Vi er svært nøgde med kor mange
køyretøy vi klarte å kontrollere i løpet av 
dei fire kveldane, seier folka på Biltilsy
net. - Men det er urovekkjande at vel 
34% av køyretøya hadde manglar på 
dekk eller lys - ikkje minst fordi sjåfø
rar pliktar å sjekke at køyretøyet er i 
fullgod stand før ein tar til å køyre. 

Forenkla førelegg, takk! 
Sigurd Lægreid seier det ville vore eit 
stor framsteg om Biltilsynet fekk høve til 
å ileggje forenkla førelegg - på same 
måte som politiet har det. 

Det er ikkje noko fornuft i at to sty
resmakter som gjer same jobben, ikkje 
skal ha same avgjerdsmakt, meiner Læ
greid. - Hadde vi hatt gebyrfullmakt, 
ville delar av jobben vår framfør alt blitt 
mykje enk.lare, men Biltilsynet ville også 
truleg blitt endå meir respektert som 
kontrollinstans. 

Gjertrud Ka.revoll 
syter for at 
traftkantane 
blir informerte 
om fordelane 
med å køyre 
piggfritt. 
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Over hundF.e 
har personalansvar 

Personalplanen viktig styringsredskap 

AV GEIR BREKKE 

Ved Statens vegvesen Horda
land har vi rundt 100 som sitter 
i lederposisjoner med personal
ansvar. Kanskje er ikke alle de 
100 en gang klar over at de har 
et slikt ansvar. Den nye perso
nalplanen som er under utar
beidelse vil være et nyttig sty
ringsredskap for alle med leder
ansvar i bedriften. Den vil også 
være et hjelpemiddel for de an
satte, sier adm.sjef Egil T. Pe
dersen til Veg i Vest. 

- Når vil planen foreligge?
- Vi legger fram planen slik som for-

utsatt før utgangen av 1989. Når det 
gjelder personalplanen for driften, vil 
denne bli fullført, ener rullering, første 
kvartal neste år. 

Første gang 
- Er det første gang vegkontoret utar
beider en egen plan for personalressur
sene?

- Vi har ikke tidligere hatt et slik
sammenfattet dokument. Personalpla
nen bygger på handlingsplanen for 
kommende vegplanperiode og virksom
hetsplanen for 1990. Sett i sammenheng 
gir de tre plandokumentene mulighet 
for en bedre styring av organisasjonen, 
og en bedre oppfølging av personalet, 
som vår viktigste ressurs. 

- Hva kan sies om innholdet så 
langt? 

- Hoveddelen i personalplanen inne
holder en oversikt over de grunnprinsip
per som skal gjelde for personalledelse 
på vegkontoret, der utviklingsplanleg
ging og jobbrotasjon står sentralt. De 
mer utfyllende merknader om karriere
utvikling kommer i et mer omfattende 
vedlegg. 

I-ler vil vi også belyse spørsmålet om

20 - VEG I VEST 

jobbrotasjon mer inngående. Vedlegget 
vil dessuten ha en «hvem, hva, hvor
oversikt» over alle funksjoner og ar
beidsoppgaver, og en oversikt over alle 
rutiner, eks. på skjemautfylling og 
andre praktiske spørsmål som vil være 
til nytte både for nyansatte og andre 
medarbeidere. Dette vil kort og godt bi
dra til at personalplanen blir et sentralt 
og informativt oppslagsverk for alle an
satte i Statens vegvesen Hordaland. 

Nær dobling på anlegg 
- De fleste er kanskje mest interesserte
i hvordan personalplanen vil virke for
den enkelte, hvilke stillinger som «over
lever» neste planperiode og hvilke funk
sjoner som skal tilføres mer ressurser?

- Svarene finnes i den tredje delen
av personalplanen, bemanningsdelen. 
Denne er ordnet avdelingsvis, og viser 
en fordeling av stillinger mellom profe
sjonene på vegkontoret. 

- Hva er hovedtendensen i beman
nings utviklingen? 

- Som følge av stor økning i arbeids
mengden i kommende planperiode vil 
det særlig på anleggs- og planavdelingen 
bli en kraftig ekspansjon på personalsi
den. Anleggsavdelingen vil alene ha be
hov for en bortimot dobling av antall 
medarbeidere, mens behovet for flere 
stillinger er noe lavere på planavdelin
gen. 

Men vi kan ikke regne med å få tilført 
nye stillinger fra sentralt hold. Hele 
veksten i antall stillinger vil derfor 
komme ved engasjement eller bruk av 
konsulenter. Jeg synes anlegg og plan 
har vist til en realistisk dekning av de 
nye stillingene. 

Rokeringer 
- Hva med stillingsbehovet på de
øvrige avdelinger? 

- Også her blir det justeringer, men
langt mmdre enn på anlegg og planavde
lmg. Det er tale om endringer som kan 
skie giennom rokeringer innenfor avde
lingsgrensene. 

- Hva sier planen om jobbrotasjon?
- Den beskriver begrepet, og dette

sees i sammenheng med utvikling av 
personalet. Det går på karriereplaner, 
der vi ønsker å synliggjøre medarbeider
nes utviklingsmuligheter i systemet. Vi 
må bli flinkere til å følge opp signaler fra 
medarbeidere som ønsker å arbeide med 
andre oppgaver i Vegvesenet. Det 
samme gjelder videreutdanning for å 
skaffe seg kompetanse til å løse nye ar
beidsoppgaver. 

Godt arbeid 
- Der har vært lagt ned mye arbeid
med personalplanen på Vegkontoret?

- Det har vært brukt mye tid og inn
sats på de enkelte avdelinger for å sy 
sammen planen. Vi skal huske på at 
dette har kommet på toppen av et sterkt 
arbeidspress som skyldes høy aktivitet 
med store utbyggingsoppgaver. I tillegg 
til personalplanen har mange også denne 
høsten vært opptatt med arbeidelse av 
handlingsplaner og virksomhetsplaner 
for 1990. Jeg synes det har vært arbeidet 
iherdig og godt med planene, og _det er 
all grunn til å gi ros til medarbeiderne 
for den jobben som er gjort. 

Masseflytting Framhald frå side 15

masseflytting for å sikra bussen jamnare 
vegbane. Målsettinga var det semJe om: 
Bussen må vidare - «The show musego 
on». 

Etter at ein del kubikk var overført til 
problemstrekninga, gjekk planavdelinga 
over til fintenking kring venstre fram
hjulet til doninga, der det vart gjennom
ført steinvis faseforskyving, med det hel
dige utfall at bussen flytta _seg_ centime
ter for centimeter nærare s1v1hsas1onen 
det vil seia Ullensvang hotell. ' 

Den vellukka Aksjonen er endå eit godt døme på kva Statens vegvesen Hor
daland makter når all ekspertisen Ved 
vegkontoret går saman og løfter i flokk, 

Og alle ser no fram ul oppfølging 0 
evaluering under planturen 1990. g 

... 
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-Målet er i første omgang å skriva lærlingekontrak� med Vegvesenet, seier Geir Ame Slettemark (t.v.) og Jarle Bøe.

Ung jambinding på Bolstad 
AV GEIR BREKKE (tekst og foto) 

Dei glir fint inn i laget, Geir

Arne Slettemark og Jarle Bøe,

to spreke karar frå Raundalen,

som er mellom dei 18 unge som

no er på 6 månaders opplæring

i Statens vegvesen Hordaland.

Veg i Vest møtte dei i full sving 

med jarnbinding og forskaling 

av forstøtningsmur på stam

veganlegget ved Bolstad sta-

sjon. 

- Vi gjer same jobben som dei andre
på laget, får vi høyra i ein avbrekk mel
lom slaga, medan himmelen opnar sine
slusar i botnen av Bolstadfjorden og tåka 
ligg tjukk ned i øvste tuna. Regntyet
hans Josef er nytt og tett, og raundølene
let slett ikkje veret gå utover humøret. 

Ledig etter Mongstad

- Har de nytte av denne opplæringa?
- Eg tykkjer det er lærerikt å driva

med systemstøyping. Det er mykje nytt 
å plukka opp i dei oppgåvene vi held på 
med her, seier Geir Arne, som var hjel
pearbeidear på Mongstad før han gjekk 
over i den store flokken av arbeids-
søkjande. 

Tilslaget på søknaden om sysselset-
ting og opplæring i Vegvesenet var difor 
kjærkome. 

Det same gjeld for Jarle Bøe, som har 
mangla fast arbeid og sidan han tok to-

årig yrkesskule i bygg og anleggsfag for 
ei tid til bake. 

!)ei seier s.eg båe godt nøgde med ar
beidet, og tnvest godt i betonglaget på 
Bolstad. 
Vonar på lærlingekontrakt 
- Kva kjem ut av dette halvåret?

- Det er litt tidleg å seia. Først skal
vi fullføra praksisen, som blir avslutta 
med ei samling for alle 18 i februar. 
Men målet i første omgang er å få lærlin
geplass i Vegvesenet, seier de to sam
stemte karane, før dei går laus på ein ny 
runde med jarnbinding på Bolstad. 

Heile 133 på sysselsetting 
Ingen kan seia at ikkje Sta
tens vegvesen Hordaland tek 
sin del av innsatsen for å gje 
ekstra sysselsetting i desse 
vanskelege tider på arbeids
marknaden. I ei tid då Veg
vesenet meir enn nokonsinne 
er orientert mot å vera kon
kurransedyktig med private 
entreprenørar, har ein sett 
det rett å engasjera seg 
sterkt i å ta inn ledig arbeids
kraft. 

Talet har vore jamt aukande utover 
hausten. I november var det heile 
133 personar som på ein eller annen 
måte var sysselsette på ekstratiltak i 
Statens vegvesen Hordaland, opply
ser konsulent Torill Eliassen. 

Dei 18 unge som er på 6 månaders 

opplæring i �egetaten i fylket, er alt 
nemnde her 1 bladet. Dessutan er 11 
elevar ved Laksevåg yrkesskule en
gasjert i praksisplassar 4 dagar i veka 
fram til jul, 5 av dei på anlegg og 6 i 
vedlikehaldsarbeid. 

Arbeid for trygd tek 65 
Innanfor det såkalle «Arbeid for 
trygd»-programmet har ein engasjert 
heile 65 personar. 40 av <lesse er i 
arbeid i vedlikeholdet, 9 i Nordhord
la�d, 8 i Bergen, 13 på Voss og Nor
heunsund og lO på Stord. Anleggs
avdelinga har 12 av <lesse ekstra
mani:iskapa, ?iltilsynet 8, admini
strasionsavdehnga 1 og attførings
verkstadane 4. 

I till�gg har Vegvesenet i Horda
land ulsaman 39 arbeidssøkjande 
person�r �åande på engasjement eller 
1 kortudsmntak, mellom anna 6 til
sette frå Statens vegvesen Rogaland 
opplyser konsulent Torill Eliassen. ' 
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Transporttjenesten er alltid pålitelig på Gol. 

GOL 

AV ELLEN BROWN OG 
ELI BRUKNAPP (foto) 

-

�en årlige «Gol-turneringen» 
gikk av stabelen også denne 
høsten. Som vanlig, eller for å 
si - tradisjonen tro - var stem
ningen som før - «hæla i takje 
og tenna i tapeten». 
Som alle år før, staner det hele på jern
banestasjonen i Bergen, og som vanlig i 
øs pøs regn. Alle må møte opp senest kl. 
09.30. (Kcni'cn stiller kl. 08.00 når re
stauranten åpner). På Gol var det strål
ende sol og høsten hadde allerede sau 
silt preg på naturen 
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GOL - GOL!!!

Rekordoppslutning 
Arrangørfylket Buskerud hadde i år en 
del «problem» med avviklingen av alle

kampene, da det i år var rekordoppslut

ning av deltakende fylker. Samtlige fyl

ker var representert, bortse!! fra Op

land, som måtte melde forfall. Enden på

det hele var at en del av deltakerne
måne reise med buss til Ål for å spille
der, ellers måtte noen av kampene blitt
spilt langt ut i de små timer. I år var det 
425 deltakere, og det er lill av en gjeng 
til å holde orden på, men Buskerud kla
rer det også de, ære være dem for det. 
Så har de nå cuer hvert få!! erfaring, cia 
det var 18. gangen Hallingkastet ble ar
rangert. 

Klare seire 
Vi «stakkars» jentene, ja vi tapte selv
følgelig loddtrekningen om hvor vi 
skulle spille våre kamper. Vi måtte reise 
med buss til Ål for å vinne, for vant, det 
gjorde vi. I den første kampen slo vi 
Vestfold med S mål, altså Hordaland -
Vestfold S - 0, den andre kampen li
keså, Hordaland - Nordland 4 - J. 
Dermed var vi kommet til semifinalen, 
og da begynte nervene å komme, for i 
semifinalen skulle vi møte Telemark. 
Og lenger kom vi ikke, men dette var en 
virkelig artig kamp. «Vi kjempet som 
løver» 0-1, 1-1, 1-2, 2-2, osv. til 
Telemark slo oss med ett mål, dette 
grunnet at Torill «ga» Telemark ballen 
idet det gjenstod 10 sek. og stillingen 
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var 5-5. Dermed scoret Telemark og 
sluttresultatet ble: Hordaland - Tele
mark 5-6. Kampen endte jo «tragisk», 
for Torill endte på sidelinjen med en 
ak.illes-sene «mindre». Dermed var det 
duket for tur til Hemsedal med sykebil. 

Guttene fulgte opp 
Guttene var i år like gode som oss. De 
«klarte» også å komme til semifinalen, 
men det var sikkert fordi de var så hel
dige å få spille i Golhallen. De slo Bus
kerud med ett mål, 5-4, og Vegdirekto
ratet slo de 11-8. Men så var løpet kjøn 
for de også. I semifinalen skulle de møte 
Finnmark og de e'kje ty, de vant finalen 
i 1988 og satset på finalen i 1989 også. 
Hordaland «hjalp» de således fram, mot 
en ny finaleplass i og med at Finnmark 
vant 10-6. For Finnmark sine gutter 
vant virkelig finalen i år også, og det var 
vel fortjent. Det ser ut til at de har en 
egen styrke der oppe i fra nord, samme 
hvor de får den fra. På guttelaget var det 
heldigvis ingen «synlige» skader i år. 

Vi får vel ta med at Vegdirektoratet 
sine jenter vant den andre finalen. 

Pomp og prakt 
Trond måtte dessverre forlate Tropicana 
for å delta på oppmannsmøtet kl. 17 .00 
(han trives bedre i Tropicana). På dette 
møtet blir eventuelle problem, budsjett, 
etc. tatt opp. Reiseucgiftene er jo 
enorme for denne turneringen, og Bus
kerud kjemper hvert år for økte tilskudd 
fra vår sjef i Oslo, han Eskild. En ting 
er sikkert, at «vegcupen» i focball som 
nå skal bruke samme modellen som 
Hallingkascec, skal nok få kjempe med 
de samme problemene. 

Banketcen går av stabelen med pomp 
og prakt, med taler og utdeling av poka
ler, diplomer ecc. Selvfølgelig må vi 
nevne maskocen vår, Gøran, han har fått 
med seg noen Golturer etter hvert, så 
når han blir scor og begynner i Vegvese
ner, ser vi han vel også på banen og ikke 
bare på cribunen. Grunner 125-årsjubi
leumet i år, fikk også vinnerlagene hver 
sin T-skjorce med Statens vegvesen sitt 
emblem. Og vi - vi fikk selvfølgelig dec 
vanlige - diplom - og på den scår det 
«Takk for hederlig innsacs», og dem har 
vi mange av etter hven. 

Dansen gikk ut i de små timer (natc
klubben Pelles Dancing holdt åpene til 
kl. 05.00 tror jeg). Alle var med, til og 
med Kent'en holdt seg våken. 

Vi vil hele gjengen ønske Torill god 
bedring etter sykehusoppholdet og fon
satc «lykke» til med gipsen ennå noen 
uker. Bedre lykke neste gang, Torill, vi 
stiller på Gol igjen neste høst! 

Vi takker nok en gang Buskerud for 
et godt arrangement. 

Handslag over fylkesgrensa: 

Tre av mannskapa frå Hordaland som var med på montasjen av vannsikringsplater 
i Flenjatunnelen. Frå venstre Nils Lid, Birger Haga og Sigmund Sandvik. 

Hordaland vannsikra 
Flenjatunnelen 

i Flåm for 5 mill. 
Tunnelseksjonen ved Statens vegvesen Hordaland har full
ført montasje av vannsikringsplater av PE-skum i den 5010 m 
lange Flenja-tunnelen mellom Flåm og Langhuso. Kring I 
km av tunnelen er vannsikra, til ein løpemeterpris på kr. 
5.000, med eit samla anbod på kr. 5 mill. Det hasta med å få 
utført arbeidet av omsyn til legging av prøvedekke av betong 
i tunnelen i haust. Vi innleia dif or eit samarbeid med Horda
land, og er svært nøgd med det arbeidet som er gjort, seier 
Lars Håkon Seim ved Statens vegvesen Sogn og Fjordane. 

AV GEIR BREKKE OG 
GUNNAR GJÆRINGEN (foto) 

Også leiar for tunnelseksjonen i Hor
daland, Jan Elvøy, seier seg nøgd 
med samarbeidet. Vi sa oss inter
essert i jobben avdi det i utgangs
punktet høvde med vår eigen syssel-

settingssituasjon. Før vi kom i gang 
vart denne stoda endra, men vi tok 
likevel på oss oppgåva, og sette opp 
mannskap som har god røynsle frå 
vannsikringsarbeid i eige fylke. 

- Korleis kjem Hordaland ut av
jobben økonomisk? 

- Det enedelege resultatet er
ikkje klart. Men det ser ut for at vi 
kjem bra ut av den sida av saka og. 
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